
P r o t o k ó ł
80. posiedzenia. 8 sesyi, VII. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 21. lu te io  1898 r.

Początek o godzinie 10 minut 50 przed 
południem.

Przewodniczący: Marszałek krajowy J. K. 
ragi ii sław lir. .Badenii.

Sekretarze: Modest Karatnicki, Andrzej 
Potocki, Mieczysław Urbański.

Olioenycli posłów 118.

Ze strony Rządu: c. k. Radca Dworu 
Włodzimierz lir. Łoś.

Marszałek konstatuje dostateczną ilości 
posłów i otwiera posiedzenie1.

Marszałek oznajmia, iź protokół dwudzie
stego ósmego posiedzenia uważa za przy
jęty, gdyż nie wniesiono przeciw niemu 
j&idnyeh zarzutów; protokół dwudziestego 
dziewiątego posiedzenia złożony jest w biurze 
marszałkowskiem do przejrzenia.

Sekretarz p. Urbański odczytuje spis 
petyoyj, wniesionych po dzień 2 1 -go lutego 
18l)8 r., które przekazano następującym ko- 
misyom:

Kornisyi gminnej L. 1881. 1882. 1883.

Komisyi drogo\vrej 15. 1884.

Wydziałowi krajowemu L. 1885. 188(5. 
1887.

Marszałek oznajmia, iż złożony został do 
laski marszałkowskiej wniosek nagły posła 
Jaworskiego i X . biskupa. Czechowicza, który 
odczytuje:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

I. Wysłać deputacye sejmową z J. E. 
Marszałkiem krajowym na czele w celu zło
żenia Najjaśniejszemu Panu uczuć wiernopod- 
dańczych z powodu pięćdziesiątej rocznicy 
objęcia rządów.

II. Co do ilości i składu tej deputacyi 
oczekuje Sejm propozycji Marszałka kra
jowego.

Izba popiera ten wniosek.

Dla uzasadnienia nagłości wniosku prze
mawia p. Jaworski.

Izba uchwala bez rozprawy nagłość wnio
sku, a Marszałek konstatuje, że nagłość 
wniosku została jednomyślnie uchwaloną.

Marszałek udziela głosu p. Jaworskiemu 
dla uzasadnienia wniosku.

P. Jaworski oświadcza, iź wobec tego co 
powiedział przy uzasadnieniu nagłości wnio
sku, dalsze uzasadnienie samego wniosku uwa
ża za zbyteczne.
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Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek n ag ły  p. Jaworskiego, a Marszałek 
■konstatuje, iź wniosek ten przyjęty został je 
dnomyślnie.

Marszałek oświadcza, iź w myśl uchwały 
zawartej w punkcie II. wniosku, i w myśl 
§. 29. regulaminu, przedstawi na jutrzejszcm 
posiedzeniu propozycyą, co do ilości człon
ków i składu deputacyi.

Marszałek oznajmia, iź wpłynął drugi 
wniosek nagły, który odczytuje:

Zważywszy, źe wobec rozległości naszego 
kraju i wielkiej ilości dróg żelaznych, admi- 
nistracya tych dróg przez zarząd centralny 
w Wiedniu jest uciążliwą i zbyt kosztowną, 
źe w interesie racyonalnej administracyi nie- 
zbędnem jest utworzyć w kraju dyrekcye dla 
krajowych kolei, co także dla rozwoju kra
jow ego przemysłu i handlu jest wielce po- 
źądanem. Ze po utworzeniu ministerstwa ko
lejowego a zwinięciu generalnej dyrekcji ko
lejowej zmiana organizacyi zarządu państwo
wych dróg żelaznych jest już z tego powodu 
wskazaną, ponieważ ministerstwu kolejowemu 
przypada raczej zadanie naczelnego kierowni
ctwa i zwierzchniej kontroli, aniżeli bezpo
średniej administracyi kolei rządowych.

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Wzywa się c. k. Rząd, aby przystą
pił do zmiany organizacjo zarządu państwo
wych dróg żelaznych przez utworzenie krajo
wej Dyrekcyi kolejowej z jak najobszerniej
szym zakresem działania.

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
aby odnośnie do memoryału swego z dnia 9. 
października 1891. L. 44446. do Ministra 
handlu przedstawił c. k. Rządowi, źe zarówno 
w interesie racyonalnej administracjo kolejo
wej, jak w interesie rozwoju krajowego prze
mysłu i handlu potrzebnem jest utworzenie 
krajowej Dyrekcyi państwowych dróg Że
lazn j ’oh.

Marchwicki w. r.

J. Meciński, Skałkowrski, Rozwadowski, 
Szczepanowski, A . Potocki, Z. Skrzyński,
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Borkowski, A . Jędrzejowicz, Brykczyński, 
Szeptycki] T. Mcrunowocz, Zamoyski, Stadni
cki, Rotter, Jordan, W. W. Czaykowski, Zoll, 
Romanowicz, Goldman, Frnchtman, Klemen
siewicz, Zardecki.

Dla uzasadnienia nagłości wniosku, prze
mawia p. Marchwicki.

Izba uchwala bez rozprawy nagłość 
wniosku.

Przemawia p. Marchwicki dla uzasadnie
nia swego wniosku.

Izba uchwala bez rozprawy nagły wnio
sek p. Marchwickiego, głosując nad każdym 
punktem tegoż wniosku oddzielnie.

Izba przystępuje do porządku dziennego, 
którego pierwszym punktem jest:

Sprawozdanie Wydziału krajowego, w 
przedmiocie zezwolenia gminie Sieniawka na 
pobór opłaty gminnej od napojów spirytuso
wych piwa i miodu.

Sprawozdawca p. Wereszezyu.ski odezjr- 
tuje sprawozdanie Wydziału krajowego, za
kończone projektem następującej ustawy:

U s t a  w a .

z dnia . . . . . . . .  o zezwoleniu gminie mia
steczka Sieniawa na pobór opłat gminnych 

od napojów spirytusowych piwa i miodu.

Zgodnie z uchwałą Sejmu mojego K ró
lestwa Galicy i i Lodom eiyi wraz z Wielkiem 
Księstwem Krakowrskiem postanawiam:

Art. I.

Gminie miasteczka Sieniawa, zezwala się 
pobierać w latach 1898, 1899, 1900, 1.901 
i 1902 opłaty gminne od napojów spirytuso
wych tudzież od piwa i miodu, w gminie wy
rabianych lub wr jej obręb wprowadzańych 
i wr niej zużywanych według następującej 
taryfy:

1) O d jednego litrostopuia alkoholu 
(podług stustopniowrego alkoholometra) po ó ct. 
czyli od 1 0 0  litrostopni (hektolitra) alkoholu 
po 5 złr. wr. a.
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2) Od jednego litra rumu, araku, rjbso- 
lisu, likieru, śliwowicy ponczowej, esencyi 
i innych słodzonych napojów spirytusowych, 
po ■!> ct. czyli od hektolitra po 1 złr. 50 ct.

3) Od jednego hektolitra piwa po zł. P20.

4) Od jednego hektolitra miodu po zł. 3.

Art. II.

Do uiszczenia powyższej opłaty obowią
zani są wszyscy, którzy napoje w art I. po- 
szczególnione dla konsumcyi miejscowej wy
rabiają lub sprowadzają bądź to na sprzedaż, 
bądź to na własny użytek.

W wypadkach, w których wódka wolną 
jest od opłaty podatku konsumcyjnego w myśl 
§. 6 . ustawy z 2 0 . czerwca 1888 dz. p. p. 
Nr. 95, wolną jest ona takie od opłaty gmin
nej w art. I. wymienionej.

Art. III.

Okręg poborowy stanowi gmina miaste
czka Sieniawa,

Art. IV .

Ta opłata cięży tylko na konsumcyi 
w obrębie gminy, nie można nią obciąźaó 
produkcyi ani obrotu handlowego.

Art. V .

Bliższe postanowienia co do sposobu po
boru tych opłat wyda w drodze administra- 
cyjnej c. k. Rząd w porozumieniu z W ydzia
łem krajowym.

Art. V I .

W ykonania tej ustawy poruczam M oje- 
mu Ministrowi spraw wewnętrznych.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żą
da, Izba przystępuje wiec do rozprawy 
szczegółowej.

Sekretarz p. Urbański wnosi przyjęcie 
projektu ustawy en bloc.

Izba uchwala wniosek przyjęcia projektu 
ustawy 'en bloc, poczem w oddzielnem głoso
waniu uchwala cały powyższy projekt ustawy 
cn bloc.

Uchwaliwszy następnie na wniosek sekre
tarza p. Urbańskiego przystąpienia do trze
ciego czytania projektu ustawy bez czytania, 
uchwala Izba powyższy projekt ustawy w trze- 
ciem czytaniu bez czytania.

Następuje:

Sprawozdanie Wydziału krajowego o uzu
pełnienie obwałowania W isły i W isłoki w po
wiecie Mieleckim.

Sprawozdawca p. Edward Jędrzejowicz, 
uwolniony od czytania sprawozdania, wnosi 
przekazanie tego przedmiotu komisyi gospo
darstwa krajowego.

Przemawia p. Gorayski i wnosi pod wzglę
dem formalnym o polecenie, komisyi, ażeby 
o przedłożeniu tem złożyła na jutrzejszem po
siedzeniu ustne sprawozdanie.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Następuje:

W ybór członka W ydziału krajowego 
z kuryi miast i Izb handlowych.

Marszałek zaprasza na skrutatorów pp. 
Jahla, Goldmana i Michalskiego.

Sekretarz p. Urbański odczytuje imienny 
spis posłów z kuryi miast i Izb handlowych.

Posłowie oddają kartki, a po oddaniu 
kartek, Marszałek wzywa skrutatorów do 
przeprowadzenia skrutynium.

Po chwili p. Goldman zdaje sprawę 
z wyniku skrutynium.

Głosujących było 16, p. Vayhinger otrzy
mał 15 głosów, 1 kartkę oddano próżną.

Marszałek konstatuje, iż p. Vayhinger 
wybrany został członkiem Wydziału krajo
wego z kuryi miast i Izb handlowych.

Następuje:

Trzecie czytanie projektu ustawy o po
łączeniu gminy Skole wieś z gminą Skolo 
miasteczko.

Przemawia pod względem formalnym p. 
Okuniewski i wnosi, aby trzecie czytanie
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projektu tej ustawy usunąć z porządku dzien
nego.

Marszałek daje wyjaśnienie pod wzglę
dem regulaminowym.

Przemawia p. Piniński i wnosi, aby trze
cie czytanie projektu ustawy usunąć z po
rządku dziennego dzisiejszego posiedzenia.

Izba uchwala ten wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie Komisy i szkolnej o prze
dłożeniu Wydziału krajowego w przedmiocie 
zniżenia lat służby nauczycieli szkół lu
dowych.

Sprawozdawca p. Soleski, uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czyta
nia sprawozdania, prostuje przedewszystkiom 
pomyłki w projekcie ustawy, mianowicie w ty
tule ustawy i w art. I. projektu należy wy
kreślić artykuły: 44, 45 i 53, dodać wstęp: 
„Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego K ró
lestwa Galieyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem, postanawiam co na
stępuje w projekcie ustawy skreślić tekst 
artykułów 44 i 45. Po tern sprostowaniu od
czytuje sprawozdawca następujący wniosek 
komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić załączony 
projekt ustawy:

U s t. a w a

z d n i a .........................zmieniająca artykuły 35,
40 i 52 ustawy z dnia 1. stycznia 1889 r. 
„O  stosunkach prawnych stanu nauczyciel
skiego w publicznych szkołach ludowych11 

(Dziennik ustaw krajowych z dnia 17. sty
cznia 1889 Cz. III. Nr. 16).

Zgodnie z uchwałą. Sejmu Mojego K ró 
lestwa Galieyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam co na- 
stępuje:

Art. I.

Artykuły 35, 40 i 52 ustawy z dnia 1. 
stycznia 1889 r. „O  stosunkach prawnych 
stanu nauczycielskiego w publicznych szko
łach ludowych11 (Dziennik ustaw krajowych

z dnia 17. stycznia 1889 Część III . Nr. 16j 
przestaje obowiązywać w obecncm brzmieniu, 
i mają opiewać jak  następuje:

Art. 35. Po trzydziestopięcioletniej słu
żbie nie można żadnemu nauczycielowi od
mówić stałego przeniesienia w stan spoczynku.

Dobrowolne zrzeczenie się posady lub 
samowolne jej opuszczenie, utrata posady lub 
wydalenie ze służby (art. 24 lit. d. e.) po
zbawia prawa do emerytury, jakoteż do od
prawy. Dopóki trwa śledztwo dyscyplinarne 
przeciw nauczycielowi, nie może ten zrzekać 
się posady.

Art. 40. Stały nauczyciel, który nie wy
służył jeszcze lat dziesięcin, nie ma prawa 
do emerytury. Przy uwolnieniu od służby 
otrzyma on stosowną odprawę, którą Pada 
szkolna krajowa wyznaczy, a która nie może 
przekraczać półtorarocznej należytości, obli
czonej według artykułu poprzedniego.

Po wysłużonych dziesięciu latach dostaje 
emeryt 10/;s5 części, a za każdy rok dalszy 
jeszcze V »5 część należytości, obliczonej jak 
wyżej.

Nauczyciel stały, który w czasie służby 
stracił wzrok lub zmysły, tudzież nauczyciel, 
który z powodu wykonywania obowiązków 
nauczycielskich stał się zupełnie nieudolnym 
do pełnienia służby, otrzyma 1M/p o b ie r a n e j  
płacy jako emeryturę, chociaż dziesięciu lat 
nie wysłużył.

Art. 52. M  pokrycie wydatków', wypły
wających z tytułu IV . niniejszej ustawy, 
służy osobny krajowy fundusz szkolny i eme
rytalny, do którego wpływają:

a) dochody majątku zakładowego;

b) stały corocznie udzielany datek z'fun
duszu szkolnego krajowego;

c) zapisy i darowizny na ten cel prze
znaczone ;

cl) interkalarya od opróżnionych posad, 
o ile nie przypadną spadkobiercom zmarłego 
dyrektora, starszego nauczyciela, lub nauczy
ciela w' ogóle, albo też nie zostaną użyte na 
wynagrodzenia dla zastępcy nauczyciela, je 
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dnak nic dłużej, jak przez 3 miesiące od dnia 
opróżnienia posady nauczyciela;

e) spłaty kwot dwuprocentowycli, powy
żej oznaczonych w art. 50.

f)  stałe wkładki samych nauczycieli, 
które w pierwszym roku po zamianowaniu 
wynoszą 1 0 %  pobieranej przez nich płacy,- 
a przy każdcm podwyższeniu tejże 1 0 %  od 
nadwyżki, oprócz tego corocznie 2 °/o od ro
cznej płacy.

tj) dodatek z funduszu krajowego, o ile 
wpływy z powyższych źródeł nie starczą na 
pokrycie rocznych wydatków.

Po 35-lotniej służbie ustaje obowiązek 
uiszczania opłat, pod lit. /') wymienionych.

Art. U .

Ustawa niniejsza wchodzi w życic z dniem
1 . stycznia 181)1).

Art. 111.

"Wykonanie tej ustawy polecam Ministro
wi Wyznań i Oświaty.

W rozprawie ogólnej przemawia p. K o
złowski i wnosi, następującą poprawkę, do 
artykułu 40 :

Art. 40 ma brzm ieć:

Stały nauczyciel, który nie wysłużył je 
szcze lat dziesięciu, nie ma prawu do eme
rytury. Przy uwolnieniu od służby otrzyma 
on stosowną odprawę, którą Rada Szkolna 
krajowa wyznaczy, a która nic może prze
kraczać półtorarocznej nalcżytości, obliczonej 
według art. poprzedniego.

Po wysłużonych dziesięciu latach dostaje 
emeryt 1% « części, a za każdy rok dalszy 
jeszcze '/hu część nalcżytości obliczonej jak 
wyżej. P o  w y s ł u ż o n y c h  35 l at a , ch do -  
s t aj  e j e d n a  k c m e r y t p e ł n ą n a 1 e ź y- 
t o ś ć  o b l i c z o n ą  j a k  w y ż e j ,  a p o  w y 
s ł u ż o n y c h  30 l a t a c h  d o s t a j e  e m e r y t  
j etśl i  o s i ą g n ą ł  0 0  l a t  ż y c i a ,  r ó w n i e ż  
p ę d n ą  n a l e  ż y t  o ś ć  o b l i c z o n ą  j a k  
w y ż e j .

Nauczyciel stały, który w służbie stra
ci! wzrok lub zmysły, tudzież nauczyciel, 
który z powodu wykonywania obowiązków 
nauczycielskich stał się'zupełnie nieudolnym 
do pełnienia służby, otrzyma 10/ io pobieranej 
płacy jako emeryturę, chociaż 1 0  lat jeszcze 
nie wysłużył.

Izba popiera tę poprawkę.

Przemawia p. Roj ko.

Przemawia p. Cielecki.

Przemawia p. Romanowicz.

Podczas przemówienia p. Romanowieza, 
przewodnictwo obejmuje Zastępca Marszałka 
krajowego X . biskup Czechowicz.

Sekretarz p. Urbański wnosi zamknięcie 
rozprawy.

Zastępca Marszałka oznajmia, iż do głosu 
zapisani są pp. W iktor Władysław Czaykow- 
ski, Cielecki, Czartoryski, Kruolitman, Rotter, 
Jordan, Kramarczyk i Bernadzikowski.

Izba uchwala zamknięcie rozprawy, a Za
stępca /Marszałka wzywa do 'wyboru mówców 
generalnych.

Przemawia pod względem formalnym p. 
Sawozak i wnosi, aby "wszyscy zapisani mów
cy przemawiali.

Przemawia pod względem, formalnym p. 
Wiktor Władysław Czaykowski.

Przemawia dla sprostowania faktu p. Cie
lecki.

Zastępca Marszałka przerywa mówcy, 
oświadczając, iż obecnie jest rozprawa w kwe
sty i formalnej.

Przemawia pod względem formalnym p. 
Kramarczyk.

Przemawia pod względem formalnym p. 
Jordan.

Przemawia pod względem formalnym p. 
Piniński.

P. Gniewosz wnosi zamknięcie rozptawy 
pod względem formalnym.
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Izba uchwala zamknjęcie rozprawy pod 
względem formalnym.

Przemawia pod względem formalnym za
pisany do głosu p. Rotter.

Izba uchwala, aby wszyscy zapisani mów
cy przemawiali.

^Przemawia p. W iktor Władysław Czay- 
kowśfti.

Przemawia p. Cielecki.

Przewodnictwo obejmuje napo wrót Mar
szałek krajowcy:

Przemawia p. Czartoryski.

Marszałek udziela głosu p. Fruchtmano- 
wi, a po skonstatowaniu, źe go w Izbie nie 
ma, oświadcza, i ź p. Fruchtman głos stracił.

Przemawia p. Rotter.

Przemawia p. Jordan.

Przemawia p. Kramarczyk.

Przemawia sprawozdawca p. Soleski.

Marszałek przemawia pod względem for
malnego traktowania.

Izba przystępuje do rozprawy szcze
gółowej .

Sprawozdawca czyta:

Art. 35. Po 35-lctnicj służbie nie mo-. 
zna żadnemu nauczycielowi odmówić stałego 
przeniesienia w stan spoczynku.

Dobrowolno zrzeczenie się posady lub 
samowolne jej opuszczenie, utrata posady lub 
wydalenie ze służby (art. 24. lit. d. e.) po
zbawia prawa do emerytury, jakoteż do od
prawy. Dopóki trwa śledztwo dyscyplinarne 
przeciw nauczycielowi, nie może ten zrzekać 
się posady.

Przemawia p. Kozłowski.

Przemawia p. Fruchtman i wnosi w ra
zie przyjęcia art. 35 następującą rezolucye:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm wyznaczać będzie 0 9  roku pewną 
kwotę do dyspozycyi c. k. Rady szkolnej 
krajowej, z której to kwoty przeznaczone bę

dą dodatki osobiste, nie wliczalne w emery
turę, dla tych zasłużonych, dla szkolnictwa 
ludowego pożytecznych nauczycieli szkół lu
dowych, którzy po ukończeniu 35 lat niena
gannej służby, dalej w zawodzie nauczyciel
skim służyć zechcą.

Izba popiera tę rezolucye.

Zapisany do głosu p. Średniawski, zrze
ka się głosu.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba odrzuca art. 35, Marszałek konsta
tuje, żc za art. 35 głosowało 47, zaś prze
ciw 57 posłów.

Izba przystępuje do rozprawy nad ar
tykułem 40.

Przemawia p. Kozłowski i odczytuje po
prawkę do art. 40, zgłoszoną w rozprawie 
ogólnej.

Przemawia p. Romanowicz.

Po zamknięciu rozprawy sprawozdawca 
zrzeka sio głosu.

Izba uchwala art. 40 według wniosku p. 
Kozłowskiego.

Marszałek oznajmia, iż wobec tego zmia
na art. 52. projektu ustawy odpada.

Marszałek oświadcza, źe obecnie przy
stąpi Izba do art. I . j  który wobec uchwał 
powziętych będzie zmieniony.

P. Kozłowski formułuje art. I. w nastę
puj ącem brzmieniu:

Art. I.

Artykuł 40 ustawy z d. 1. stycznia 1889 
r. O stosunkach prawnych stanu nauczyciel
skiego w publicznych szkołach ludowych 
(Dziennik ustaw krajowych z dnia 17. sty
cznia 1889 Cześć III . Nr. 16) przestaje obo
wiązywać w obecnem brzmieniu i ma opie
wać jak następuje:

Stały nauczyciel, który nie wysłużył je 
szcze lat dziesięciu, nie ma prawa do emery
tury. Przy uwolnieniu od służby otrzyma on 
stosowną odprawę, którą Rada szkolna krajowa
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wyznaczy, a która nie może przekraczać pół
torarocznej naleźytości, obliczonej według 
artykułu poprzedniego.

Po wysłużonych dziesięciu latach dostaje 
emeryt fj-io części, a za każdy rok dalszy 
jeszcze 1/io częśó naleźytości obliczonej jak 
wyżej. „P o  wysłużonych 35 latach dostaje je 
dnak emeryt pełną należytosć obliczoną jak 
wyżej, a po wysłużonych 30 latach dostaje 
emeryt, jeśli osiągnął 60 lat życia, również 
pełną należytosć obliczoną, jak wyżej

Nauczyciel stały, który w służbie stracił 
wzrok lub zmysły, tudzież nauczyciel, który 
z powodu wykonywania obow iązków  nauczy
cielskich stał się zupełnie nieudolnym do peł
nienia służby, otrzyma 10 «  pobieranej płacy 
jako emeryturę, chociaż 1 0  lat jeszcze nie 
wysłużył.

Izba uchwala bez rozprawy art. I .w sty - 
lizacyi proponowanej przez p. Kozłowskiego.

Sprawozdawca czyta:

Art. II.

Ustawa niniejsza wchodzi w życie z d. 1 . 
stycznia 1899.

Izba uchwala art. II. bez rozprawy.

Sprawozdawca czyta:

Art. III .

Wykonanie tej ustawy polecam Ministro
wi Wyznań i Oświecenia.

Izba uchwala art. III . bez rozprawy.

Sprawozdawca oświadcza, iż wobec po
wziętych uchwał, tytuł i wstęp projektu 
ustawy opiewać będzie jak następuje:

U s t a w a
z d n i a .....................zmieniająca artykuł 40
ustaWv z dnia 1. stycznia 1889 r. „O  sto
sunkach prawnych stanu nauczycielskiego 
w publicznych szkołach ludowych (Dziennik 
ustaw, krajowych z dnia 17. stycznia 1889 

Cz. III . Nr. 16). '
Zgodnie z uchwałą Sejmu M ojego Kró

lestwa Galicyi i Lodomcryi z W iclkiem Księ
stwem Krakowskiempostanawiam co następuje:

Izba uchwala bez rozprawy tytuł i wstęp 
ustawy.

Sekretarz p. Urbański wnosi przystąpie
nie do trzeciego czytania projektu ustawy 
bez czytania.

Izba uchwala wniosek przystąpienia do 
trzeciego czytania bez czytania, a następnie 
w oddzielnem głosowaniu uchwala powyższy 
projekt ustawy w trzeciem czytaniu bez czy
tania.

Marszałek oznajmia, iż dziś nie będzie 
posiedzenia wieczornego, zamierza jednak 
obecne posiedzenie przedłużyć do godziny 
4 -te j; gdyby wcześniej brakło kompletu mu
siałoby się odbyć posiedzenie wieczorne.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi podatkowej o wnio
sku posła Skałkowrskiegc wr przedmiocie po
stępowania przy egzekucji podatków i nale
źytości rządowych.

Sprawozdawca p. Skałkowski uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek kom isyi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Wzywa się c. k . Rząd, aby polecił 
władzom administracyjnym i skarbowym przy 
egzekwowaniu podatków i naleźytości rządo
wych przestrzegać jak najściślej postanowie
nia §§. 251 i 252 ustawy egzekucyjnej z dnia 
27. maja 1896 Nr. 79. Dz. p. p. o przed
miotach z pod cgzekucyi wyjętych.

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby 
treść rozporządzenia rządowego, które na 
skutek rezolucyi ad 1 . wydanem zostanie po
dał do wiadomości Wydziałów powiatowych 
celem pouczenia gmin.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
'wniosek komisyi, głosując nad każdym pun
ktem tegoż wniosku oddzielnie.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi prawniczej o wnio
sku posła Potoczka o wprowadzenie wr życie 
ustawy o sądach rozjemczych.
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Sprawozdawca p. Jahl, uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania., odczytuje następujący 
wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwal id :

Wniosek posła Potoezka o wprowadzenie 
w życie ustawy o sądach rozjemczych odstę
puje się Wydziałowi krajowemu do wyczer
pującego zbadania i sprawozdania na jednej 
z następnych sesyi sejmowych.

Przemawia p. Potoczek i wnosi popraw
kę do wniosku komisyi, ażeby na końcu za
miast, „na jednej z następnych sesyi sejmo
wych11, powiedziano „na najbliższej sesyi sej
mowej 11.

Izba popiera tę poprawkę.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca, godząc się na tę, poprawkę.

Izba uchwala powyższy wninsęk komisyi 
z poprawką p. Potoezka.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi podatkowej o po- 
t.ycyi gminy król. stoł. miasta Lwowa o przy
znanie udziału w dochodach funduszu krajo
wego, przypaść mających w myśl art. IX . 
ustawy z 21). października 1896. i w ewen
tualnych dochodach z podatków konsum- 
cyjnych.

Sprawozdawca p. Skałkowski, uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek kom isyi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

U Petycye gminy król. stoł. miasta Lwo
wa do U  95/1897 przekazuje Sejm W ydzia
łowi krajowemu z poleceniem, aby treść tej 
petyeyi zbadał i na najbliższej spSyj sejmo
wej, przy dołączeniu dat odnoszących się do 
wpływu reformy podatkowej na budżet miasta 
Lwowa, przedłożył Sejmowi sprawozdanie.

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
aby, w razie gdyby e. k. Rząd przystąpił do 
reformy podatków kousumcyjnvch w kierun
ku dla gminy miasta Lwowa niekorzystnym,

udał się do e. k. Rządu z odpowiedniem 
przedstawieniem w oclu obrony interesów 
miasta Lwowa.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi, głosując nad każdym pun
ktem tegoż wniosku oddzielnie.

N astępuje:

Sprawozdanie Komisyi drogowej o pety
eyi Wydziału powiatowego w Łańcucie, o uwol
nienie od obowiązku zwrócenia funduszowi 
krajowemu nalcżytości za wywłaszczenie grun
tów pod drogę krajową Kańczuga-Dynów 
zajętych.

Sprawozdawca p. (łnoiński, uwolniony 
na wniosek sekretarzu, p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek kom isyi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić: »'

Poleca sic Wydziałowi krajowemu, abv 
spłatę, nalcżytości w kwocie 1 1.579 złr. 59 ot., 
którą powiat Łańcucki obowiązany jest zwró
cić funduszowi krajowemu za wy kupno grun
tów pod budowę drogi krajowej Kańczuga- 
Dynów rozłożył na sześć rocznych równych 
i bezprocentowych rat począwszy od r. 1898.

Izba uchwala .bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi szkolnej o petv- 
e.yaoh Wincentego Wałaszkicwieza i innych, 
tudzież wdów po nauczycielach szkół ludo
wych,. o wliczenie lat służby lub o podwyż
szenie emerytury.

Sprawozdawca p. Rayski odczytuje spra
wozdanie komisyi, zakończone następującym 
wnioskiem:

1. Potycye L. 08. Wincentego Wałasz- 
kicwicza, L. 180. Władysława Satke, L. 950. 
Ludwika Urbańskiego, L . 951. Marcelego 
Frankiewicza, L. 490. Adama Kachnikiewi- 
cza, L. 957. Stefanii Kobiałkicwiczowcj, L. 
601. Józefa Maziarskiego, L. 733. Maryi W a
rze ckioj, L . 833. Anieli Łukawskiej, L. 803. 
Maryi Nowackiej, L. 936. Stefana Kwasiń-
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sldego, L. 1.202. Julii Abgar o w i oz o wej i 864.
B l  ary i Dolańskiej, odstępuje Sejm Wydziało
wi krajowemu do zbadania w porozumieniu 
z c. k. Radą szkolną krajową, możliwego 
uwzględnienia i przedłożenia odpowiednich 
wniosków.

2. Nad petyeyami L. 125, 13i>, 3;j 9, 
401, 405, 512, 513, 523, 524, 525, 602, 603, 
607 i 663 przechodzi Sejm do porządku 
dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi sanitarnej co do 
oferty pp. Bujańskiego i Aleksandra Żymir- 
skiego, na odsprzedanie gruntów sąsiadują
cych z gruntami szpitala św. Łazarza w Kra
kowie.

Sprawozdawca p. Jabłoński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm przechodzi do porządku dziennego 
nad ofertą pp. 4V. Bujańskiego i A . Zy- 
mirskiego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi petycyjnej z pc- 
tycyi Zwierzchności gmin Wielowieś, Sielec, 
Kocmierzów i Mokrzyszów, o uwolnienie od 
obowiązku płacenia dyet i kosztów podróży 
urzędników zjeżdżających na rewizye miar 
i wag.

Sprawozdawca p. Słotwiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Nad petycyą Zwierzchności gmin W ielo
wieś, Sielec, Kocmierzów i Mokrzyszów o za
niechanie rewizyi miar i wag przez wagmi- 
strzów, lub o uwolnienie gmin od obowiązku 
płacenia dyet i kosztów podróży tych wag- 
mistrzów, przechodzi Sejm do porządku 
dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi petycyjnej o pe- 
tycyi Romana Fudały, Jana Wypora, Jędrze
ja Szatkowskiego i Romana Kukułki o ba
danie protestów przeciw wyborom do rad 
gminnych.

Sprawozdawca p. Słotwiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Nad petycyą Romana Fudały, Jana W y
pora, Jędrzeja Szatkowskiego i Romana Ku
kułki o sumienne i sprawiedliwe badanie 
protestów przeciw wyborom członków rad 
gminnych, przechodzi Sejm do porządku 
dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi gminnej o petyoyi 
mieszkańców przysiółka Babin zarzeczny w spra
wie uznania tego przysiółku za samoistną 
gminę polityczną.

Sprawozdawca p. Merunowicz odczytuje 
sprawozdanie', zakończone następującym wnio
skiem :

Nad petycyą mieszkańców przysiółka 
Babin zarzeczny o utworzenie z niego w dro
dze ustawodawczej gminy samoistnej, Sejm 
przechodzi do porządku dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi sanitarnej o pe- 
tycyi gmin z okolicy Frysztaka, o utworzenie 
okręgu sanitarnego z siedzibą lekarza okrę
gowego we Frysztaku.

Sprawozdawca p. Jakliński odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gmin okolicy Frysztaka o utwo
rzenie okręgu sanitarnego dla 14 gmin około

2
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Frysztaka położonych, z siedzibą lekarza 
okręgowego w Frysztaku, udziela się W ydzia
łowi krajowemu do przychylnego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisjo.

Następuje:

Sprawozdanie Komisyi sanitarnej z pc- 
tycyi sckundaiyusza szpitala powszechnego 
w Jaśle, Dr. Józefa Kadyiego o policzenie 
lat służby.

Sprawozdawca p. Jakliński odczytuje 
sprawozdanie komisjo, zakończone następu
ją c jun wnioskiem:

Komisya sanitarna uchwala odstąpić W y
działowi krajowemu do załatwienia i prze
dłożenia sprawozdania.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisjo.

Następuj e :

Sprawozdanie komisjo solnej o pctycyach 
gmin Pukasowce, Kurypów, Ostrów, Siedli
ska, Medynia, Błudniki, Temerowcc, W ołoska 
wieś i Bolecliów ruski o wyjednanie zezwo
lenia na bezpłatne czerpanie surowicy ze źró
deł solnych w Zawoju względnie w Bolechowie.

Sprawozdawca p. Słotwniński odczytuje 
sprawozdanie komisjo, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyc gmin Pukasowce, Kurypów, 
Ostrów, Siedliska, Medjmia, Błudniki, Teme
rowcc, W ołoska wieś i Bolechdw ruski o ze
zwolenie na bezpłatne czerpanie surowicy ze 
źródeł solnych w Zawoju, odstępuje się W . 
e. k. Rządowi do możliwego uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższjr 
wniosek komisyi-.! .

Następuje:

Sprawozdanie komisjo solnej o petycjo 
włościan wsi Dziekanowice, o zniżenie ceny 
wody słonej sprzedawanej w Wieliczce.

Sprawozdawca p. Słotwiński odczytuje 
sprawozdanie, zakończono następującym wnio
skiem :

Petycyę mieszkańców wsi Dziekanowice 
o wyjednanie zniżenia ceny wody słonej 
sprzedawanej w W ieliezec i sprzedawania 
wody tej dwa razy w tygodniu, udziela się 
W . e. k. Rządowi do możliwego uwzglę
dnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisjo.

Następuje:

Sprawozdanie komisjo solnej o petyeyi 
gminj' Trościanicc, powiatu śniatyńskiego 
o wyjednanie zezwolenia na bezpłatne czer
panie surowiej' ze źródeł solnych w Utoropaoh.

Sprawozdawca p. Słotwiński odczytuje 
sprawozdanie komisjo, zakończone następuj ą- 
cjun wnioskiem:

Petyeyę gminy Trościaniec o zezwolenie 
na bezpłatny pobór surowiej' ze źródeł sol
nych w Utoropaoh, odstępuje się W . e. k. 
Rządowi do możliwego uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powjTższj- 
wniosek komisjo.

Następuje sprawozdanie komisjo budże
towej o petycjo Kuratora fundacjo Skarbko- 
wskiej w sprawie zaległości ozynszowjrch 
z dóbr fundacyjnych.

Sprawozdawcą p. Rotter odczytuje spra
wozdanie komisyi, zakończone następująejon 
wnioskiem:

Petycyę Kuratora fundacjo hr. Skarbka 
w sprawie wniesionej kwoty 700IG złr. 29 et., 
tytułem częściowego wyrównania zaległych 
czynszów dzierżawnych jak i pokrycia nale- 
żytości bieżących, przekazuje się Wydziałowi 
krajowemu do stosownego zużytkowania przy 
sporządzaniu przj'szłyeh zamknięć rachunko
wych.

Przemawia p. Bernadzikowski.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba uchwala powyższy wniosek komisjo.
Następuje :
Sprawozdanie komisyi petycyjnej W spra

wie prośby Błażeja Barana konduktora drogi
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krajowej w Sanoku o udzielenie mu ,,ve- 
niam Hudiomm".

Sprawozdawca p. Michalski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm udziela Błażejowi Baranowi prowi
zorycznemu konduktorowi dróg krajowych 
„veniam stndiorum‘\

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi prawniczej z pe- 
tycyi Zwierzchności gminnej miasteczka 
Wielkie Oczy o utworzenie sądu powiato
wego w Wielkich Oczach.

Sprawozdawca p. Jahl odczytuje spra
wozdanie komisyi, zakończone następującym 
wnioskiem:

Petycye Zwierzchności gminnej miasteczka 
W ielkie Oczy o utworzenie Sądu powiato
wego w W ielkich Oczach odstępuje się W y
działowi krajowemu do ponownego wszech
stronnego zbadania i zdania sprawy na je 
dnej z najbliższych sesyj sejmowych.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pe
ty cyi Wydziału Rady powiatowej w Jaworo- 
wie o wyjednanie u c. k. Rządu prolongaty 
w płaceniu podatków zaległych i bieżących 
do jesieni r. b.

Sprawozdawca p. Kraiński o dozy tuj e< 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm odstępuje petycye Wydziału Rady 
powiatowej w Jaworowic do L. 1784 o wy
jednanie prolongaty w płaceniu podatków 
zaległych i bieżących do jesieni roku bieżą
cego z powodu klęski nieurodzaju w r. 1897 
c. k. Rządowi do jak  najwzgledniejszego za
łatwienia,

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pety- 
cyi W ydziału Rady pow. w Kałuszu o wstrzy
manie egzekucyi podatków grantowych.

Sprawozdawca p. Kraiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm odstępuje petycye W ydziału Rady 
pow. w Kałuszu wniesione do Id. 1424. 1477, 
1518 o wstrzymanie egzekucyi podatków 
gruntowych i domowych zalegających u rol
ników większej i mniejszej posiadłości po
wiatu Kałuskiego c. k. Rządowi do jak naj- 
względniejszego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pe- 
tycyi mieszkańców gm. Niebieszczany o zni
żenie podatków na rok bieżący.

Sprawozdawca p. Kraiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm odstępuje petycye mieszkańców 
Niebieszczany w powiecie Sanockim do 
L. 1226 o przyznanie opustów podatkowych 
z powodu klęsk elementarnych, a mianowioie 
gradobicia, słoty wiosennej i słoty podczas 
żniw, c. k. Rządowi do jak najwzgledniej- 
szego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje sprawozdanie Komisyi sanitar
nej z petycyi gminy miasta Dębowiec o usta
nowienie posady lekarza okręgowego z sie
dzibą w Dębowcu.

Sprawozdawca p. Jakliński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem.

Petycyę gminy m. Del)owca o utworze
nie okręgu sanitarnego z siedzibą lekarza
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okręgowego w Dębowcu odsyła się W ydzia
łowi krajowemu do przychylnego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisy i.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogoŁej z pcty- 
cyi Wydziału Rady powiatowej w Gorlicach 
o subwencyę 5000 złr. na naprawę dróg po
wiatowych i gminnych.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę W ydziału powiatowego w Gor
licach odstępuje się Wydziałowi krajowemu 
do załatwienia.

Izba uchwala powyższy wniosek bes roz
prawy.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyi gminy Riczka powiatu Kosowskiego 
w sprawie udzielenia zapomogi na budowę 
dróg gminnych.

Sprawozdawca p. Olpiński odczytuje 
sprawozdanie kom isyi, zakończone następu
jącym wnioskiem:

PetycyB gminy Riczka powiatu Kosow
skiego w sprawie udzielenia zapomogi na bu- 
dowę dróg gminnych, przekazuje się W y
działowi krajowemu do zbadania i uwzglę
dnienia przy rozdziale zapomóg z r. 1897.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pety- '4 

oyi gmin powiatu limanowskiego i nowosą
deckiego, w sprawie udzielenia zapomogi 
z funduszu krajowego na drogę z Młynnego 
do Ujanowiec w pow. limanowskim a z Tę- 
goborzy na Świdnik do Zbikowa w pow. no
wosądeckim.

Sprawozdawca p. Olpiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gmin powiatu limanowskiego 
i nowosądeckiego położonych nad rzęką Ł o 
sosiną w sprawie udzielania zapomogi z fun
duszów krajowych na drogę idącą w powiecie 
limanowskim z Młynnego do Ujanowiec a w po
wiecie nowosądeckim z Tęgoborzy na Świ
dnik do Zbikowa, przekazuje się Wydziałowi 
krajowemu do zbadania i załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej w spra
wie petycyi Ludwika Rudnickiego, starszego 
nauczyciela w szkole im. Konarskiego we 
Lwowie o przyznanie pięciolecia.

W  zastępstwie nieobecnego sprawozdawcy 
p. Bmnickiego, odczytuje p. Rayski sprawo
zdanie korni E i , zakończone następującym 
wnioskiem:

Nad petycyą Ludwika Rudnickiego na
uczyciela szkoły im. Konarskiego we Lwowie, 
przechodzi Sejm do porządku dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej z pe
tycyi Wydziału Rady powiatowej w Bochni 
o założenie szkoły koszykarskiej w Książni
cach.

Sprawozdawca p. Żar deck i odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę Wydziału Rad-r powiatowej 
w Bochni o założenie szkoły koszykarskiej 
przekazuje fcjiri Wydziałowi krajowemu wzglę^ 
dnie kraj. komisyi dla spraw przemysłowych 
z żądaniem, iżby przeprowadzone zostały od
powiednie rokowania z czynnikami miejsco
wymi, a jeżeli rokowania doprowadzą do re
zultatów dodatnich, ewentualnie przystąpił do 
utworzenia szkoły czy też kursu wędrownego 
dla nauki koszykarstwa.

Izba ucl*vala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.
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Następuje:

Sprawozdanie komisy i przemysłowej z pe- 
tycyi Ks. Jana Turzańskiego o udzielenie za
pomogi dla prywatnej szkoły tkackiej w B o
dzanowie.

Sprawozdawca p. Zardecki odczytuje
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę Ks. Jana Turzańskiego rz. kat. 
proboszcza w Bodzanowie o udzielenie zapo
mogi w wysokości 500 zł. dla prywatnej 
szkoły tkackiej, odstępuje Sejm Wydziałowi 
krajowemu, względnie kraj. komisyi dla spraw 
przemysłowych do zbadania i możliwego 
uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa kra
jowego z petycyi obszaru dworskiego Sanniki 
i Mistycze i gminy Sanniki o pomoc, celem 
uregulowania i pogłębienia potoków na tery- 
toryum Sannik.

Sprawozdawca p. Gorayski odczytuje
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę obszaru dworskiego i gminy
Sannik i Mistycz, odstępuje się Wydziałowi 
krajowemu z poleceniem wyjednania u Ilządu 
zasiłku z funduszu zapomowego, udzielenia 
zasiłku krajowego i dostarczenia pomocy te
chnicznej dla wykonania robót.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuj e :

Sprawozdanie komisyi sanitarnej z pety
cyi mieszkańców7 miasteczka Strzeliska nowe 
w powiecie Bobreckim o wyjednanie otwarciu 
apteki publicznej w temźe miasteczku.

Sprawozdawca p. Jakliński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę mieszkańców7 miasteczka Strze- 
liska Nowe o wyjednanie otwarcia apteki pu

blicznej w Strzeliskach Nowych, odstępuje 
Sejm c. k. Namiestnictwu z wezwaniem 
o przychylne załatwienie.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi sanitarnej o pety
cyi gmin Wybranówka i Bryńce cerkiewnie, 
aby siedzibą lekarza okręgowego była W y
branówka. a nic inna miejscowość.

Sprawozdawca p. Jakliński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gmin Wybranówka i Bryńce 
cerkiewne odstępuje się Wydziałowi krajo
wemu do urzędowego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pe
tycyi Oleksy Turko, rolnika w Chotyńcu 
o odpisanie podatku domowego w kwocie 
JO złr.

Sprawozdawca p. Kraiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm odstępując petycyę Oleksy Turko 
z Chotyńca do L. 1332 o odpisanie podatku 
domowego w kwocie 40 złr. z domu pod 
Nr. 129 w Chotyńcu dawno zniesionego c. k. 
ltządowi do właściwego urzędowania.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
powyższy wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pe
tycyi Tomasza Krzysia, nauczyciela kierują
cego w Bukowslcu o odpisanie podatku do
chodowego od płacy w kwooie 61 złr. 19 ct.

Sprawozdawca p. Kraiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem;
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Sejm odstępuje petycyę Tomasza Krzy
sia kierującego nauczyciela w Bukowski; do 
1. 1625 o od]>i.sauie zaległego podatku do
chodowego od płacy w kwocie 61 złr. 19 ct. 
w. a. za czas od 1 . lutego 1892 do 2 1 . paździer
nika 1897 c. k. Rządowi do możliwego 
uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pc- 
tycyi Jędrzeja Kopaczy liski ego z Mielca o 
zwrot niesłuznie pobranych kwot podatku 
domowo-czynszowego w kwocie 58 złr. 80 ct.

Sprawozdawca p. Kramski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm odstępuje petycyę Jędrzeja Kopa- 
czyńskiego z Mielca do 1. 1417 o zwrot nie
słusznie pobranych kwot podatków domowo- 
czynszowego ;v wysokości 58 złr. 80 ct. 
w c. k. urzędach podatkowych w Brzesku 
względnie Wojniczu, o. k. Kządowi do wła
ściwego urzędowania.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi szkolnej o pety- 
cyi gminy Sporysz powiatu Żywieckiego o 
odpisanie zaległych prestaeyj szkolnych w kwo
cie 1205 złr.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem.

Petycyę gminy Sporysz powiatu Żywiec
kiego odatępuje się c. k. Radzie sskolnej 
krajowej do zbadania i możliwego uwzglę
dnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi

miasta Dobrornila o wyłączenie gminy Hu
czko wraz z obszarem dworskim ze związku 
szkolnego z miastem Dobromilem.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastopują- 
cem wnioskiem :

Petycyę gminy miasta Dobrornila od
stępuje się W ysokiej Radzie szkolnej krajo
wej do zbadania i odpowiedniego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi szkolnej o pety
cyi gminy Grębów powiatu Tarnobrzeskiego 
o przyspieszenie budowy szkoły w tej 
gminie.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczytuje 
sprawozdanie- komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem :

Petycyę gminy Grębowa odstępuje się 
c. k. Radzie szkolnej krajowej do możliwego 
uwzględnienia i zarządzenia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej z petycyi 
gminy Jaćmierz powiatu Sanockiego o przy
spieszenie budowy szkoły.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym  wnioskiem:

Petycyę miasteczka Jaćmierz i gminy 
Posada Jaćmierska odstępuje sic Radzie 
szkolnej krajowej do zbadania i możliwego 
uwzględnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi. ' *

Następuje:
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Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pc- 
tyeyi gminy Niebytów powiatu Kałuskiego 
o zaprowadzenie G jarmarków corocznych

Sprawozdawca p. Hamorak odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym wnioskiem:

Petycyę gminy Niebyłowa porucza się 
Wydziałowi krajowemu do zbadania ewentu
alnego poparcia u AV. e. k. Rządu.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi gminy Budków powiatu Bobreckiego 
w sprawie konkurencyi do budowy probo
stwa w Podmonasterzu.

Sprawozdawca p. Hamorak odczytuj e 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Nad petycyą gminy Budków, Sejm prze
chodzi do porządku dziennego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej zpetycyi 
gminy Dęba powiatu Tarnobrzeskiego w spra
wie topienia dzików.

Sprawozdawca p. Hamorak odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu

jącym wnioskiem:

Petycye gminy Dęby poleca się W . 
Rządowi do zbadania i śęisłego załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi gminy Uszna ad Sasów w sprawie,

utworzenia samoistnego gr. kat. probostwa 
tamże.

Następuje :

Sprawozdawca p. Hamorck odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gminy Usznia ad Sasów odstę
puje się Wydziałowi krajowemu do zbadania 
i ewentualnego poparcia u W . Rządu.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pc- 
tyoyi gminy Olesza powiatu Tłumackiego 
w sprawie szkód wyrządzonych przez dziki.

Sprawozdawca p. Hamorak odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gminy Olesza odstępuje się 
c. k. Rządowi do zbadania ewentualnie udzie
lenia skutecznej pomocy proszącej gminie.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniospk komisyi.

Następuje :

Sprawozdawca komisyi drogowej z pe- 
tycyi Wydziałów powiatowych w Nadwornie 
i Tłumaczu o uznanie drogi Nadwórna-Mar- 
kowcc za krajową.

Sprawozdawca p. W itold Niezabitowski 
odczytuje sprawozdanie komisyi, zakończone 
następującym wnioskiem:

Petycye Wydziałów powiatowych w Na
dwornie i Tłumaczu o uznanie drogi Na
dworna-Alarkowee za krajową, odstępuje się 
w myśl rezolucyi czwartej przy sprawozdaniu 
komisyi drogowej o czynnościach Departa
mentu czwartego, dnia 8 -go lutego 1898, 
uchwalonej, Wydziałowi krajowemu do zba
dania i załatwienia.
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Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi

Następuje :

Sprawozdanie komisyi drogowej z pe- 
tyoyi Wydziału powiatowego w Rzeszowie 
o uznanie drogi Rzeszo w-Głogów-Wflłełki za 
drogę krajową, tudzież pctycyi Wydziału po
wiatowego w Tarnobrzegu o uznanie drogi 
Tarnobrzeg-Majdan za drogę krajową.

Sprawozdawca p. Witold Niezabitowski 
odczytuje sprawozdanie komisyi, zakończone 
następującym wnioskiem:

Petycye Wydziałów powiatowych w Rze
szowie i Tarnobrzegu o przyjęcie drogi Rzc- 
szów-Kolbuszowa-Tarnobrzcg, na fundusz kra
jowy, odstępuje się w myśl rczolucyi czwar- 
tej ]>rzy sprawozdaniu komisyi drogowej 
z czynności Departamentu czwartego, dnia 
8  lutego 1898 uchwalonej, Wydziałowi kra
jowemu do zbadania i załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pc
tycyi kikunastu gmin i obszarów dworskich 
powiatu kołomyj skiego i Wydziału Rady po
wiatowej w Kołom yi w sprawie udzielania 
subwencyi z funduszu krajowego w wysoko
ści 7 5%  na budowę drogi z Pcrerowa do 
Pistynia.

Sprawozdawca p. Olpiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Sejm przekazuje petycye kilkunastu 
gmin i obszarów' dworskich powiatu kołomyj- 
skiego (L . 1556)-«i Wydziału Rady powiatowej 
w Kołom yi (L . 1567)w sprawie udzielenia sub
wencyi z funduszu krajowego w wysokości 
75%  na budowę drogi z Pererowa na Po
lipy, Mykietyńce do Pistynia Wydziałowi 
krajowemu do zbadania i załatwienia w myśl 
okólnika Wydziału • krajowego z 22. grudnia 
1882. 1: 51.432.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej z pety- 
oyi gmin i obszarów dworskich: Dydiatyeze, 
Makiniów, Szerowcc, Mokrzany wielkie, Mo- 
krzany małe w powiecie Mośeiskim, —  Ku- 
]>nowice stare, Kupnowice nowe, Wańkowice, 
Błożew w powiecie rudeckim i Berechy 
w powiecie Samborskim, o subwcncyę na bu
dowę drogi z Sambora do Sądowcj-Wiszni.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycye powyżej wspomnianych gmin 1. 
1651. odstępuje się Wydziałowi krajowi kra
jowemu do załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pety- 
cyach gmin i obszarów dworskich: Borysław, 
Hubiczc, Kropiwnik, Majdan, Mrażnica, 
Schodnica, —  jak również przemysłowców 
i producentów nafty i wosku ziemnego 
w tych gminach zamieszkałych o budowę 
drogi z Drohobycza do Borysławia a w dal
szym ciągu na Kropiwnik do Majdanu.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone^następują
cym wnioskiem:

Petycye: 1704, 1705, 1706, 1707, 1708 
i 1709, odstępuje się Wydziałowi krajowemu 
do załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisjd.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyi Wydziału powiatowego w Dolinie 
w sprawie udzielenia subwencyi 5.000 złr. 
na cele drogowe.
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Sprawozdawca p. Gnoiński odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następują
cym -wnioskiem:

Petycyę W ydziału powiatowego w D oli
nie o udzielenie 5000 złr. w. a. subwencyi 
z funduszów krajowych, na cele drogowe po
wiatu, odstępuje się Wydziałowi krajowemu, 
do załatwienia po myśli okólnika z dnia 2 2 . 
grudnia 1882 L . 51.432

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi gminnej z petycyi 
mieszkańców osady Gosławice o wyłączenie 
ze związku gminy Wierzchosławice i utwo
rzenie samoistnej gminy administracyjnej.

Sprawozdawca p. M ikołaj Torosiewicz 
odczytuje sprawozdanie komisyi, zakończone 
następującym wnioskiem.

Petycyę osad Gosławice i Wierzchosła
wice w powiecie tarnowskim położonych ls. 
681 odstępuje Sejm Wydziałowi krajowi do 
zbadania i załatwienia ewentualnie do prze
dłożenia odnośnej ustawy.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Na tern wyczerpano porządek dzienny.

Marszałek wzywa sekretarza do odczy
tania wniesionych interpelacyj.

Sekretarz p. Urbański odczytuje nastę
pującą interpelacyę do c. k. komisarza rzą
dowego :

I n t e r p e l a c j a .

D o J. W . Pana Komisarza rządowego.

Ponieważ sprawa tworzenia nowych re
wirów rybackich na rzece Sole w gminach 
Zadziele, Trzesna, Czernichów i Międzybro
dzie jest bardzo pilną i pożądaną, zapytuj a 
przeto podpisani, co za powody tutaj zacho
dzą, że sprawa ta tak długo się przewleka?

Lwów dnia 21. lutego 1898.

Interpelant:
W . Szwed w. r.

Kramarczyk, Warzecha, Data, Żardecki, 
Ostapczuk, Styła, Bojko, Wachnianin, W ój
cik, Dr. Olpiński, Sredniawski, Niebyłowiec, 
Hamorak.

Sekretarz p. Urbański odczytuje nastę
pującą interpelacyę do c. k. komisarza rzą
dowego :

I n t e r p e l a c y a

D o J. W. Komisarza Rządowego.

Z powiatu Jasielskiego dochodzą nas 
skargi na tamtejszego wachmistrza źandarme- 
ryi, nazwiskiem Józwa, który zamiast pilno- 
waó służby ustawą i regulaminem służbowym 
pisanej, trudni się wachmistrz Józwa agita- 
cyą polityczną. Uprawia on ją  w sposób naj
bardziej karygodny uwłaczający władzy, któ
rą p. Józwa reprezentuje ; mianowicie oczer
nia wybitnych członków stronnictwa ludo
wego o pobieranie zapłaty za ich pracę jak 
zwoływanie zgromadzeń. I  tak przed naczel
nikiem gminy Jareniówka rzucił wachmistrz 
oszczerstwo na Wawrzyńca Drewniaka, wójta 
z Czelaśnicy i członka jasielskiej Rady po
wiatowej, źe tenże za gorliwą pracę otrzymał 
od Zarządu stronnictwa ludowego kwotę 
800 złr. co oczywiście jest potwarzą obli
czoną na zachwianie zaufania do bezintereso
wności p. Wawrzyńca Drewniaka.

Podpisani zapytują J. W . Komisarza 
rządowego, czy raczy w tej sprawie zarządzió 
dochodzenie i po niechybnem stu ierdzeniu 
faktu p. wachmistrza Józwę przykładnie 
ukaraó.

Lwów 21. lutego 1898.

Interpelujący: 
Franciszek Krempa w. r.

W ójcik , Dr. Bernadzikowski, Bojko, 
Okuniewski, Ostapczuk, Hamorak, W inni- 
czuk, G. Milan, Średniawski, Niebyłowiec, 
Potoczek, Soleski, Żardecki.
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Marszałek oznajmia, iź interpelacye te 
udzieli p. komisarzowi rządowemu.

Marszałek zamyka posiedzenie, naznacza
ją c następne na dzień 22. Lutego 1898 r. 
godz. 10 rano i odczytuje porządek dzienny 
następnego posiedzenia.

P. Piniński wnosi, aby sprawozdanie

o obwałowaniu W isły i W isłoki, było wy
drukowane.

Marszałek oznajmia, iź Izba uchwaliła 
juz aby sprawozdanie było ustne.

Koniec posiedzenia godz. 4. minut 5. 
popołudniu.

Marszałek k ra jow y :

Stanisław Badeni w. r.

Sekretarze:

Andrzej Potocki w. r. 
Mieczysław Urbański w. r.


